
سال پنجم2    سیاسـت  
شماره 1172 a r m a n m e l i . i r

پنجشنبه 
1400 .09 .11

26 ربیع الثانی02/1443دسامبر 2021

جزییات جلسه دولت و 
مجلس از زبان وزیر کشور

رئیس جمهور در تجمع 
SMA خانواده بیماران

وزیر کشور گفت: پیشرفت کشور و حل 
مسائل در گرو همراهی تمامی قوا با یکدیگر 
است؛ این نشست ها می تواند روابط را 
تحکیم کند. وی با بیان اینکه اکنون روابط 
بسیار خوبی میان دولت، مجلس و قوه 
قضائیه برقرار است، افزود: از آنجا که در 
این جلسات درباره راهکارها و نقطه نظرات 
طرفین بحث و گفت وگو می شود، می توان 
به وفاق هرچه بیشتری دست یافت.احمد 
وحیدی  تصریح کرد: ان شاءا... از رهگذر 
هماهنگی بیشتر، بتوانیم خدمات بهتری به 
مردم ارائه کنیم. وی در پاسخ به این سوال 
که برگزاری این نشست ها چه تاثیری در 
معیشت و رفع مشکلات اقتصادی دارد؟ 
توضیح داد: بی شک یکی از مهم ترین 
مسائل کشور، موضوعات اقتصادی بوده 
و در این مسائل نیز معیشت مردم جزو 
مهم ترین مباحث است که دغدغه دولت و 
مجلس رفع مضایق معیشتی مردم است. 
ان شاءا... با تدابیر و هماهنگی که می شود 
شاهد اتفاقات خوب باشیم. وزیر کشور 
همچنین درباره انتخاب استانداران، گفت: 
تقریبا انتخاب استانداران تکمیل شده است 
و یکی، دو مورد باقی مانده که به سرعت 

تعیین تکلیف می شود.

رئیس جمهور هنگام خروج از ساختمان 
مجلس، با مشاهده خانواده هایی که به 
همراه فرزندان بیمار خود کنار خیابان 
تجمع کرده بودند، از ماشین پیاده شده و 
با حضور در جمع ایشان با این خانواده ها 
گفت وگو کرد. در این دیدار والدین بیماران 
SMA با هیجان و خوشحالی خود را 
به رئیس جمهور رسانده و درخواست ها 
و مطالبات شان در زمینه تامین دارو و 
مشکلات درمانی فرزندانشان را مطرح 
کردند. سید ابراهیم رئیسی ضمن ابراز 
همدردی با این خانواده ها، اطمینان داد 
که دولت برای برطرف کردن مشکلات 
دارو و درمان کشور بویژه بیماران خاص 
مانند بیماران SMA تمام توان خود را 
بکار خواهد گرفت. پس از سخنان کوتاه 
رئیس جمهور ، تجمع کنندگان با تکبیر 
و صلوات خوشحالی خود را از حضور و 
دستور رئیس جمهور اعلام کردند. اس 
ام ای یک بیماری ژنتیکی پیش رونده در 
نوزادان است که با گذشت زمان شدت این 
بیماری عصبی عضلانی افزایش می یابد 
و برای جلوگیری از تشدید آن، بیماران 
مبتلا حتما باید تحت درمان بوده و دارو 

مصرف کنند.

شهید مدرس الگوی مجلس 
باشد

دبیــر شورای نگهبـــان با اشـــاره 
فرارسیدن سالروز شهادت شهید مدرس 
و روز مجلس، گفت: روز شهادت آیت ا... 
مدرس و روز مجلس شورای اسلامی را 
گرامی می داریم و حقیقتاً روز خوبی به 
عنوان روز مجلس انتخاب شده است. 
آیت ا... احمد جنتی افزود: امیدوارم که 
شهید مدرس بیش از قبل الگوی مجلس 
و تمام نهادهای کشور باشد چرا که این 
شهید، ویژگی های برجسته ای دارد 
که فقط الگوی یک نهاد و جمع نیست 
بلکه این ویژگی ها می تواند الگوی خوبی 
برای تمام نهادها و شخصیت ها باشد. 
ایشان با بیان ویژگی های بارز شهید 
مدرس، او را فردی شجاع، با اخلاص، 
دارای  و  ضداستکبار  ساده زیست، 
استقلال شخصیت توصیف کرد و اظهار 
داشت: شهید مدرس که شخصیتی 
تاریخ ساز بود، باید برای مجلس الگو 
باشد و نمایندگان مجلس باید از ویژگی 
های شخصیتی این الگو استفاده ببرند. 
.. جنتی اضافه کرد: مردم باید  . آیت ا
شخصیت و ویژگی های شهید مدرس 
را بشناسند، حتی بهتر است که شهید 
مدرس در حوزه، دانشگاه و حتی مدارس 
بیشتر معرفی شود تا آحاد جوانان با این 

شخصیت بزرگ بیشتر آشنا شوند.

سـرمقــاله

هیات کارشناسی ایران در حوزه های اقتصادی، نفتی، بانکی 
و تجاری به طور جامع در این دور از مذاکرات، تیم سیاسی 
کشورمان را همراهی می کنند که نشان از خواست جدی ایران 
برای رفع تحریم های برجامی دارد. عادی سازی روابط اقتصادی و 
تجاری با ایران از سوی آمریکا و اروپا می تواند تضمینی مطمئن تر 
از قول رئیس جمهوری آمریکا باشد. به عنوان مثال این توقع 
است که آمریکایی ها درباره همکاری های اقتصادی با شرکت های 
ایرانی وارد گفت  وگو شوند یا از صدور دستورالعمل های موردی 
دست بردارند یا شرایطی فراهم شود تا ایران بتواند پول های 
بلوکه شده  اش در بانک  های مختلف را منتقل کند. در این میان 
باید توجه داشت فارغ از گمانه زنی ها در خصوص مذاکرات 8 
آذر، تیم مذاکره کننده ایرانی انعطاف خوبی از خود نشان داده 
است و با رویه ای متفاوت در مذاکرات حاضر شده و همین امر 
شانس توافق سیاسی را افزایش داده  است. امروز این باور به وجود 
آمده است که رفع تحریم ها صرفا از طریق مذاکرات ممکن است 
و تیم سیاسی ایران امروز تلاش دارد با تغییر برخی موضوعات، 
رویه را متفاوت کند. شاید برخی اسامی تغییر کرده باشد اما اصل 
برجام همچنان پابرجاست. این یک رویه ای است که از فروردین 
ماه آغاز شده و ایران نیز باید آن مسیر را طی کند و وزیرخارجه 
ایران نیز در تایید همین امر عنوان کرده است که ایران 6 دور 
مذاکرات قبلی را نادیده نخواهد گرفت و روند دیپلماتیک را ادامه 
می دهد. از سوی دیگر برخلاف شعارهای تند و درخواست های 
حداکثری آمریکا، شاهد هستیم که آن ها نیز در مذاکرات از خود 
انعطاف هایی نشان داده اند. مشخصا یکی از این انعطاف ها نیز 
رفع عملی تحریم ها علیه ایران است که از سوی مقامات آمریکا 
نیز بر آن تاکید شده  است. باید توجه داشت که عدم مذاکره 
مستقیم ایران و آمریکا این روند را مختل می کند، زیرا آن چه 
امروز مانع اصلی رفع تحریم ها علیه ایران است، وضع تحریم ها 
از سوی آمریکاست و این آمریکاست که در این خصوص تصمیم 
گیری می کند. اگر در سال 2015 نیز برجام اساسا شکل گرفت 
به واسطه مذاکرات مستقیم ایران و آمریکا بود و امروز نیز در 
راستای سرعت گرفتن مذاکرات، باید این اقدام صورت گیرد. 
ایران در ماه های گذشته به این درک رسیده است که دیپلماسی 
تنها مسیر است و باید به شکل صحیح نیز آن را به صورت مستقیم 
در دستور کار قرار دهد. مشخصا در این روزها ایران، اروپا و ایالات 
متحده این اراده را دارند که برجام را احیا کنند، زیرا بدون برجام 
نمی توان تنش ها در منطقه و عرصه بین المللی را مدیریت و 
کنترل کرد و این مورد پذیرش هیچ کدام از دولت ها نیست. 
دولت جدید آمریکا شاید سیاست فشار حداکثری را شکست 
خورده بداند اما به خوبی می داند که اگر بخواهد فشار هدفمند 
را جایگزین آن کند و تنش ها میان خود و ایران را کنترل کند، 

چاره ای جز پذیرش و بازگشت به برجام ندارد.

اما و اگرها درباره آینده مذاکرات

پایان درگیری نیروهای ایران و طالبان
منابع خبری می گویند درگیری های مرزی 
بین نیروهای مرزبانی ایران و گروه طالبان 
به پایان رسیده است. هرات تایمز نوشت: در 
منطقه شغالک در نزدیک ولایت نیمروز بر سر 
یک سوءتفاهم مرزی درگیری  میان نیروهای 
مرزبانی ایرانی و طالبان رخ داده است. ماجرا از 
این قرار است که طی سال های گذشته در داخل 
خاک ایران و در چند صدمتری مرز با افغانستان 
دیوارهایی برای مقابله با قاچاقچیان و اشرار 
کشیده می شود؛ برخی از کشاورزان ایران با 
عبور از این دیوارها ولی در داخل مرزهای ایران 
حضور داشته اند، اما به واسطه وجود این دیوارها 
نیروهای طالبان تصور می کنند که به مرز 
آنها تجاوز شده است. پیرو این ماجرا نیروهای 
طالبان به سمت ایرانیان شلیک می کنند که این 
مسئله با تبادل آتش نیروهای ایرانی پاسخ داده 
می شود. گفته می شود هم اکنون این درگیری ها 
پایان یافته و ایران در حال توجیه طالبان نسبت 
به خط مرزی است.یک مقام مطلع در همین 
راستا اظهار داشت: اخبار حاشیه ای مبنی بر 
تصرف پاسگاه های مرزی ایران توسط طالبان 

از اساس کذب است.

انتقادات نادران از دولت 
شنیده ها از انتقادات جدی و شدیداللحن 
الیاس نادران خطاب به دولت حکایت دارد. در 
جلسه دیروز دولت و مجلس سه تن از اعضای 
کابینه و چهار نفر از روسای کمیسیون ها، طی 
سخنانی به بیان دیدگاه و نظرات پرداختند. در 
جریان نشست مشترک میان مجلس و دولت 
که به مناسبت دهم آذرماه و روز مجلس برگزار 
شد؛ در بخش غیرعلنی این جلسه به ترتیب 
محمد مخبر معاون اول رئیس جمهور، سید 
مسعود میرکاظمی رئیس سازمان برنامه و 
بودجه، جواد اوجی وزیر نفت به نمایندگی از 
دولت و فریدون حسنوند رئیس کمیسیون 
رئیس  پورابراهیمی  محمدرضا  انرژی، 
کمیسیون اقتصادی، سید شمس الدین حسینی 
رئیس کمیسیون ویژه جهش تولید و الیاس 
نادران رئیس کمیسیون تلفیق بودجه سال 
1۴00 به نمایندگی از بهارستان به سخنرانی و 

طرح دیدگاه و نظرات پرداختند. 

تشکیل دولت در سایه کارگزاران 
حزب  مرکزی  شورای  هفته  این  جلسه 
کارگزاران به ریاست محسن هاشمی برگزار شد. 
در این نشست، اعضای کمیته پشتیبانی حزب از 
سوی امیر اقتناعی دبیر کمیته پیشنهاد شد و از 
سوی شورای مرکزی رأی اعتماد گرفت. ولی ا... 
افخمی دبیر کمیته اقتصادی حزب نیز گزارشی 
از فعالیت های این کمیته در دوره پیشین ارائه 
کرد. همچنین درباره سازوکارهای ارتباط 
ارگان رسانه ای کارگزاران سازندگی ایران با 
بخش های مختلف حزب بحث و گفت وگو صورت 
گرفت. در بخش دیگری از این جلسه، شورای 
مرکزی نسبت به اعتراضات در شهر اصفهان و 
حواشی آن ابراز نگرانی نموده و مسئولان امر را 
به توجه به مطالبات مردم تا پیش از بدل شدن به 
بحران های شدید و پیچیده دعوت کردند. اعضای 
شورای مرکزی طرح صیانت را نیز بحران آفرین و 
غیرکارشناسانه دانستند که تغییرات جزئی در آن 
از تبعات عمیق اقتصادی و اجتماعی طرح نخواهد 
کاست. تشکیل »دولت در سایه« بر اساس مصوبه 
کمیته سیاسی از جمله پیشنهادات اعضای 
شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی ایران 

برای نقد عملکرد قوا بود.

راه اندازی ثنا در ندامتگاه تهران 
مدیرکل زندان های استان تهران اعلام 
کرد: به منظور دسترسی آسان زندانیان به 
پرونده قضایی برای اولین بار در کشور دستگاه 
هوشمند ورود به سامانه ثنا در ندامتگاه تهران 
بزرگ راه اندازی شد. علی رستمی با اشاره به 
موضوع هوشمندسازی زندان های استان تهران 
اظهار داشت:  در این طرح که با همکاری و 
اقدام معاونت فنآوری اطلاعات و برنامه ریزی 
دادگستری استان و اداره کل زندان های استان 
تهران دیروز به بهره برداری رسیده، زندانیان می 
توانند با ورود به سامانه ثنا از آخرین وضعیت 
قضایی و ابلاغ خود مطلع شوند. وی ادامه داد: از 
طریق دفتر خدمات قضایی نیز به فوریت لایحه، 
اعتراض یا درخواست های خود را به مراجع 

قضایی ارسال نمایند.

حضور نظامی در یمن نداریم
 سخنگوی وزارت امور خارجه، خبر منتشر 
شده درخصوص حمله ائتلاف خودخوانده به 
رهبری عربستان سعودی به یمن و ادعای هدف 
قرار دادن به اصطلاح یک مقر سری متعلق به 
کارشناسان سپاه پاسداران در صنعا را بی پایه 
دانست و هرگونه ارتباط نظامی جمهوری 
اسلامی ایران با یمن را تکذیب کرد. سعید 
خطیب زاده افزود: این گونه ادعاهای بی اساس 
عمومی  افکار  کردن  منحرف  راستای  در 
جنایات های  از  و جهان  منطقه  ملت های 
کشورهای متجاوز مطرح می شود. خطیب 
زاده اظهار داشت: ایران هیچ گاه حضور نظامی 
در یمن نداشته است که مورد هدف متجاوزان 
قرار گیرد. سخنگوی وزارت امور خارجه تاکید 
کرد: این گونه اظهارات بی پایه، واقعیت یمن 
را در خطای راهبرد نظامی متجاوزان تغییر 

نخواهد داد.

خبـــر

آرمان ملی: رئیس جمهور گفت: بودجه 1۴01 
اولین سند مالی مهمی است که در این دولت به مجلس 
ارائه می شود. دولت می خواهد این بودجه کسری و 
تورم نداشته و دارای رشد اقتصادی باشد. سید ابراهیم 
رئیسی در جلسه مشترک مجلس و دولت به مناسبت 
روز مجلس در صحن علنی مجلس شورای اسلامی اظهار 
کرد: در خاطرات شهید مدرس محورهای قابل توجهی 
در سیره و سلوک ایشان برای مبارزه با استبداد و مبارزه 
با استعمار دیده می شود. مهم ترین محور در زندگی 
شهید مدرس پیوند بین معنویت و سیاست است. امروز 
محصول جدایی معنویت از سیاست در دنیا کلاهک های 
هسته ای شده است. همچنین ۷0 سال ظلم بر مردم 
فلسطین از دیگر نتایج جدایی معنویت از سیاست است. 
بسیاری از اتفاقاتی که در عالم رخ می دهد محصول این 
امر است. وی افزود: بر اساس مکتب شهید مدرس و 
مکتب امام بزرگوار دینداری و دین مداری، خداخواهی 
و حق خواهی جامعه را سعادتمند می کند. دین می تواند 
زندگی بشر را اداره کند و برای همه نیازهای آن برنامه 
داشته باشد. از خداوند می خواهم که در این روز که 
سالگرد شهادت شهید مدرس است و در روز مجلس 
توفیق خدمت به همه ما را در این مسیر عنایت کند. 
رئیسی خاطرنشان کرد: محوری ترین نکته قانون و 
قانون مداری است. وظیفه مهم مجلس قانون گذاری 
و ریل گذاری برای حرکت جامعه است. امروز مجلس 
جلوه اراده مردم است. ما مجلسی داریم که جلوه رأی 
مردم را نشان می دهد، نکته مهم این است که ما این 

اراده مردمی را برای ریل گذاری جامعه به کار بگیریم. 
قانون گذاری بخش مهمی از کار مجلس است، اما اجرای 
قانون نیز یک مسئله مهم است. همگان باید خود را 
موظف به اجرای قانون بدانند. همه افراد باید بدون 
استثنا با قانون حرکت کنند و به آن احترام بگذارند. 
قانون محور اجرای عدالت است. رئیس جمهور بیان کرد: 
ما اگر بخواهیم مسئله قسط و عدالت را محور جامعه قرار 
دهیم برای سنجیدن میزان اجرای عدالت هیچ ابزاری 
جز قانون وجود ندارد. هرچقدر قانون رعایت شود می 
توان گفت که عدالت نیز رعایت شده است. نمی گویم که 
این دو را مساوی قرار دهیم اما بهتر از اجرای قانون ابزار 
دیگری برای سنجیدن اجرای عدالت نداریم. رئیسی 
عنوان کرد: کشوری که دارای انتخابات است باید قانون، 
محور اساسی آن باشد. قانون عادلانه، اجرای عادلانه و 
داوری عادلانه محور اصلی اجرای عدالت است. در روز 
مجلس باید همه سلیقه های سیاسی و همه مسئولان 
در همه حوزه ها خود را ملزم بدانند که در مسیر قانون 
حرکت کرده و با اجرای قانون به اجرای عدالت در جامعه 
کمک کنند. وی بیان کرد: به روز بودن و کارآمد بودن 
قانون مهم است اما آنچه که خیلی مهم بوده و رهبری 
نیز بر آن تأکید دارد مسئله تنقیح قوانین است. مجلس 
و دستگاه های اجرائی و دستگاه قضائی در این مسیر 
باید نقش ایفا کنند. برای اجرای قانون نیازمند هستیم 
همگرایی و هم پوشانی بین همه مسئولان در کشور 
وجود داشته باشد. رئیسی تاکید کرد: هماهنگی و 
انسجام قوا یک تاکتیک نیست بلکه یک راهبرد اساسی و 

ضرورتی اجتناب ناپذیر است. نباید اجازه داد این انسجام 
خدشه دار شود. نباید اجازه داد حاشیه ها به متن وارد 
شود. حتما اظهارنظرها و اختلاف دیدگاه ها وجود دارد 
اما انسجام بین قوا مساله اصلی بوده و حاشیه ها باید در 
حاشیه بماند. باید با انسجام قوا که نیاز جدی جامعه 
است به سمت حرکت برای حل مشکلات زندگی مردم 
برویم. رئیس جمهور با بیان اینکه لایحه بودجه ظرف 
چند روز آینده تقدیم مجلس خواهد شد، گفت:  قبل از 
اینکه بودجه 1۴01 به مجلس بیاید اگر دوستان نظراتی 
دارند که در همین پیش نویس بتواند رعایت شود، 
مطرح کنند. مشی سازمان برنامه و بودجه در این چند 
وقت هم این بوده که با مشورت صاحب نظران به ویژه 
دوستانی که در کمیسیون های مجلس هستند، کار را 
دنبال کند. رئیس جمهور با اشاره به تقدم لایحه بر طرح 
در بیانات رهبر انقلاب در دیدار با نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی تاکید کرد: گاهی دغدغه نمایندگان 
به صورت طرح ارائه می شود؛ این حق نمایندگان است 
اما اگر طرح ها با نظر کارشناسان و دولتمردان باشد با 
غنای بیشتری تبدیل به قانون خواهد شد. رئیسی ضمن 
تاکید بر مشخص شدن وضعیت احکام برنامه ششم 
توسعه گفت: بودجه 1۴01 اولین سندی است که قرار 
است به مجلس ارائه شود. رئیس سازمان برنامه و بودجه 
برای تدوین لایحه بودجه از نظرات نمایندگان مجلس 
استفاده کرده و استفاده خواهد کرد. دولت می خواهد 
بودجه 1۴01 کسری و تورم نداشته و دارای رشد 

اقتصادی باشد.

مرتضی مکی
تحلیلگر مسائل بین الملل

یـــادداشت

تاریخ مملو از خطاهای تحلیلی و آکنده از غافلگیری های 
استراتژیک است. بشر در همه کوشش های خود آشکارا و 
پنهان به دنبال این بوده است که این خطاهای تحلیلی را 
کاهش و غافلگیری های استراتژیک خود را محدود کند. بر این 
باور هستم دین، فلسفه، عرفان، علم و هنر و تمام کوشش های 
بشر متوجه ادارک خویش در زمین و در درون زمانه ای است که 
در آن زیست کرده است تا بتواند در آسایش و آرامش بیشتری 
در آینده دست یاید. خطاهای تحلیلی خود را کاهش دهد و 
غافلگیری های استراتژیک خود را محدود کند، لذا امتداد همه 
چیز به سوی آینده است. شاید گفته شود فکر امروز کنیم به 
فردا می اندیشیم. شاید این جمله بیان شود که چو فردا شود 
فکر فردا کنیم. اما از نظر منطق زمان هیچ دیروز و امروزی 
وجود ندارد و هر آنچه که هست فردا و آینده است. آینده 
به سرعت بدون کنترل ما به سمت ما روان است و ما باید به 
سمت وسویی برویم که بتوانیم در زمان، بر زمان حاکم شویم. و 
اگر می خواهیم بر زمان حاکم شویم باید آینده اندیش باشیم، 
حکومت بر زمان، در زمان نیازمند آینده اندیشی است. در 
گذشته زمان وزنه های گذشته را باید بر زمین گذشت و وزن 
زمان را باید برداشت در حال زمان- نه زمان حال- باید فشار 
حال را به انرژی رفتن به آینده تبدیل کرد و کشش آینده را در 
میان مردمان با تاکید بر یک فهم معنادار گسترش بخشید. 
نگاهی به تمدن های بزرگ و فرهنگ درون این تمدن ها بیانگر 
نگاه معنادار به آینده است. نگاهی که در آن بشریت توانسته 
است خود را از وزنه های پای بسته گذشته رها و فشارهای 
کنونی حال را به نفع خود مصادره و با قدرت در جهت رفتن 
به آینده اندیشه و عمل نماید. توسعه جوامع گوناگون در گرو 
نگاه دقیق به زمان و مفهوم آینده زمان است از این رو به نظر 
می رسد فصل نوینی در تاریخ بشریت از قرن بیستم میلادی 
در حال زمینه سازی است. در قرن بیستم میلادی بود که 
انسان های پیشرو نگاه به آینده را در مرکز ثقل توجه قرار 
دادند. میراث انسان مدرن برای انسان فرا مدرن آینده توجه 
به زمان و آینده زمان است. اگر روزگاری در زمانه های گذشته 
اندیشمندان و اهل فضیلت برای بشر منطق، فلسفه، هنر و 
بسیاری از دستاوردهای اندیشه بشری را به جا گذاشتند. انسان 
مدرن در قرن بیستم نگاه جدی به آینده را به میراث می گذارد 
و در قرن بیست ویکم آدمی نه به شکافت اتم که به شکافت 
زمان می اندیشد و در پی آن است که با این معنا زمینه ساز 
و زمینه پرور ایجاد فضای مناسب در راستای توجه به آینده 
باشد. فرهنگ پروری در این مسیر، مدل سازی و آموزش آن 
در رده های گوناگون سنی به ویژه در میان کودکان، نوجوانان 
و جوانان امری است که باید به آن به خوبی نگرست و با انجام 
کارهای منطبق با مفهوم»اثراستراتژیک« به سمت این معنا 
حرکت کرد و در جهت برنامه ریزی دقیق برای نگاه به آینده 
در لایه های گوناگون کشور عزیزمان ایران و در میان مجامع 

گوناگون پیرامونی بهره برد.

توسعه و آینده

رئیس جمهور:

دولت می خواهد بودجه ۱۴۰۱ کسری نداشته باشد
 تدوین لایحه بودجه باید با هماهنگی قوا صورت گیرد

رئیس مجلس:

مطمئنمدولتبامذاکرهعزتمندانهحقمردمرامیگیرد
  مجلس حامی دولت است

آرمان ملی: رئیس مجلس در جلسه علنی 
روز گذشته مجلس که با حضور رئیس جمهور و 
اعضای هیات دولت برگزار شد، ضمن خیر مقدم 
به رئیس جمهور و اعضای کابینه و همچنین 
با اشاره به روز بزرگداشت مجلس و سالروز 
شهادت عالم مجاهد شهید مدرس، گفت: آقای 
رئیس جمهور! به عنوان یک نماینده و خادم 
نمایندگان، گواهی می دهم که شاهد بودم شما 
در این 100 روز تلاش مجاهدانه داشتید، شما 
و همکارانتان حتی پنجشنبه و جمعه ها هم 
مشغول کار هستید. از سوی دیگر سفرهای 
استانی که انجام شد امر بسیار حائز اهمیتی 
بود. همه به این موضوع رسیده ایم که نفس سفر 
استانی و میان مردم بودن نعمت بزرگی است 
تا مسئولیت، ما را از مردم غافل نکند و دغدغه 
مردم میان ما باقی بماند. البته این دغدغه میان 
ما و نمایندگان نیز کاملا وجود دارد. محمد باقر 
قالیباف گفت: آقای رئیسی! مطمئنم شما در 
حوزه سیاست خارجی و در حوزه رفع تحریم ها 
نیز تلاش خواهید کرد که هم مذاکره ای خوب 
و عزتمندانه را شاهد باشیم و همچنین با تلاش 
خوب حق مردم گرفته شود و این تحریم های 
ظالمانه نیز رفع شود. وی افزود: رابطه میان 
دولت و مجلس در مجلس یازدهم و دولت 
سیزدهم باید ماندگار و برای آیندگان مثال زدنی 
باشد. همکاری ما بدون شک یک همکاری 
مسئولانه است. مجلس حامی دولت بوده و قطعا 
ناظر دلسوز دولت و یکایک وزرا می باشد. مجلس 
برای حل مشکل مردم خود را یار و یاور یکایک 
اعضای هیات دولت و رئیس جمهور می داند. 
امروز فلسفه وجودی یکایک ما زیر سقف مجلس 
نباید جز دغدغه مردم باشد. اگر غیر از این باشد 
به دین و انقلاب، به مردم، شهدا و به خودمان 
ظلم کرده ایم. قطعا مطمئنم که دولت هم برای 

تعیین اولویت های واقعی مردم تلاش می کند. 
اولویت هایی که امروز مردم برای آن له می شوند 
و سختی می کشند ولی مقتدرانه می ایستند. 
قالیباف ادامه داد: ما باید به نظرات کارشناسی 
نمایندگان اعتماد کنیم و آنها را همراه خود 
بدانیم، چرا که آنها نمایندگان مردم و در میان 
مردم هستند. در این راستا ما از دولت توقعات 
و انتظاراتی داریم. اجرای قانون، تحقق قانون، 
تحقق احکام بودجه و احکام برنامه، رسیدگی 
به موضوع بورس، معیشت، اشتغال، مسکن، 
جوانی جمعیت و بالا بردن قدرت خرید مردم 
توقعات و انتظارات مجلس از دولت است. بدانید 
همه همکاران از هیچ تلاش و کمکی در تحقق 
این خواسته ها دریغ نخواهند کرد. مسئولیت 
تحقق این موارد و بار این مسئولیت به دوش 
اعضای دولت و رئیس جمهور است اما ما با شما 
همکاری می کنیم و صادقانه پای کار هستیم. اگر 
این هماهنگی دولت و مجلس منجر به هم افزایی 
و کارآمدی برای رفع مشکلات مردم نشود، هیچ 
ارزشی ندارد. رئیس مجلس تاکید کرد: ما امروز 
محکوم به این هستیم که کارآمدی دین را در 
اداره جامعه نشان دهیم و اما چون بار این مهم بر 
دوش دولت است ما یار و یاور و همکار او خواهیم 
بود. رئیس قوه مقننه  عنوان کرد: ما همیشه در 
خصوص مشکلات و مباحث گذشته به بحث و 
طرح مسائل کارشناسی می پردازیم ولی امروز 
باید بیشترین وقت را بر این بگذاریم و مشخص 
کنیم حال که قرار است رو به جلو حرکت کنیم، 
چه باید کرد؟ اگرچه باید از اتفاقات گذشته 
تجربه کسب کنیم. چرا که برای مثال بحث 
اصلاح ساختار بودجه که بحث امروز و دیروز 
نیست. ساختار بودجه ما از قبل انقلاب تا به 
امروز دچار مشکل می باشد. قالیباف بیان کرد: 
مردم و همچنین برخی نمایندگان از ما سوال 

می پرسند که شما هر هفته در جلسه روسای قوا 
چه می گویید و چه مشکل و موضوعی را حل و 
رفع می کنید؟. این جلسه قطعا مهمترین جلسه 
در تصمیم گیری و اداره کشور است ولی به 
عنوان یک عضو از این سه عضو می گویم اگر این 
جمع امروز در مجلس مسائل را دنبال نکنند ما 
سه عضو نمی توانیم کاری را پیش ببریم. قالیباف 
با تاکید بر اینکه ما باید تصمیم های سخت و 
شجاعانه بگیریم، عنوان کرد: اگر اینگونه نباشد 
هر چیزی در خدمت مردم زیر سوال می رود. 
قطعا هر تصمیم عاقلانه و عادلانه ای تصمیم 
انقلابی است. مردم اگر مطمئن باشند تصمیمی 
در اجرا و طراحی درست است با آن همکاری 
می کنند و اگر هزینه ای باشد می پذیرند، اما 
ما در گذشته شاهد تصمیم هایی بودیم که در 
اجرا و طراحی دچار مشکل بود. ما باید بدانیم 
که برای بودجه 1۴01 چه می خواهیم؟ این 
بودجه باید رو به جلو باشد و بر برنامه هفتم نیز 
منطبق، بودجه 1۴01 باید با یک نقشه راه که 
بر برنامه هفتم منطبق باشد تنظیم شود. رئیس 
مجلس تصریح کرد: امروز مشکلات کشور زیاد 
است. اکنون نظر شخصی خود را می گویم و 
معتقدم امروز در کشور 100 مشکل وجود 
دارد اما معتقدم اگر صرفا به سه مشکل متمرکز 
شویم بسیاری از مسائل رفع خواهد شد و آن سه 
مشکل اقتصاد، آب و جمعیت است. البته وقتی 
از جمعیت سخن می گویم منظور من موالید، 
مهاجرت و اختلاف طبقاتی است. تکلیف آب 
هم که روشن است. وی  در همین خصوص 
ادامه داد: اما در خصوص اقتصاد ده ها چالش 
وجود دارد. امروز در همین تحریم ها ده ها 
میلیارد دلار ظرفیت هایی وجود دارد که چون 
ما تصمیم شجاعانه نمی گیریم هر روز آن را از 

دست می دهیم.

مهدی مطهرنیا
آینده پژوه

رئیس هیات مدیره سازمان مردم نهاد دیده بان 
شفافیت و عدالت در نامه ای به روسای قوای سه گانه، 
کنار گذاشتن ارز ۴200 تومانی را با تصمیمات اتخاذ 
شده فعلی بحران زا دانست و برای آن تبعاتی را متصور 
شد. در متن نامه احمد توکلی خطاب به  روسای 
قوای سه  گانه آمده است: جان میناردکینز اقتصاددان 
وسیله ای  »هیچ  می گوید   انگلیسی  سرشناس 
مکارانه تر و اطمینان بخش تر برای واژگون کردن 
پایه های موجود جامعه، بهتر از خراب و بی اعتبار 
کردن پول رایج آن نیست. این فرایند همه نیروهای 
نهانی قانون اقتصادی را در جهت انهدام و ویرانی 
به کار می گیرد و آن را به صورتی عملی می کند که یک 
نفر از یک میلیون نفر قادر به تشخیص آن نیست.« 
به گزارش روابط عمومی سازمان مردم نهاد دیده بان 
شفافیت و عدالت، رییس هیات مدیره سازمان مردم 
نهاد دیده بان شفافیت و عدالت افزود: تصمیم دولت 
برای کنار گذاشتن ارز ۴200 تومانی برای واردات 
کالاهای اساسی جز گندم، دارو و تجهیزات پزشکی 
به ترتیبی که قرار است انجام شود، تبعات سنگینی 
دارد که ممکن است بحرانی بر بحران اقتصادی 
بیفزاید. توضیحات و دلایل زیر، آن را روشن می سازد. 
توکلی اضافه کرد: پیش از آنکه دولت نرخ ارزی را 
تعیین کند، باید سیاست و نظام ارزی متناسب  با 
شرایط کشور را برگزیند. چون دولت یکی از دلایل 
این تصمیم را تک نرخی کردن ارز و حذف رانت و فساد 
ذکر می کند؛ نخست باید معلوم کند که نرخ یکسان 
ارز را از این پس بازار تعیین می کند یا دولت؟ اگر 

بازار تعیین می کند، دولت برای فروش ارز خود چه 
قیمتی را در نظر می گیرد؟ نرخ بازار!؟ در آن صورت 
تلاطمات صعودی محتمل را پیروی می کند و به 
بی ثباتی رسمیت می بخشد؟ یا برای کاهش بی ثباتی 
نرخ دیگری را تعیین می کند و باز ارز در سطح بالاتری 
دونرخی می شود. با تورم افسار گسیخته بعدی چه 
می کند؟ وی در این نامه خاطرنشان کرد: ظاهر 
آن است که دولت در مرحله بعدی این دو سه قلم 
را هم آزاد می کند و منتظر کارکرد عرضه و تقاضا 
می ماند. پیش فرض ناگفته این است که وقتی ارز 
تک نرخی شد، چون به قدر نیاز واردات، ارز داریم 
و یک نرخی کردن نیز رانت را حذف می کند، ارز از 

تلاطم بازمی ماند.
  راهی جز تأثیر گذاشتن بر عرضه و تقاضا نیست

توکلی عنوان کرد: طبیعی است که ما نمی توانیم 
با این استدلال درست، ارز ۴200 را همیشگی 
کنیم، ولی می گوییم نخست چاه را بکنید بعد سراغ 
منار بروید! آشکار است که همه اینها ضدتولید و 
سرمایه گذاری است. وی در این نامه خاطرنشان 
کرد: در بحران جهش قیمت ارز و سقوط ارزش پول 
ملی، برای مهار نرخ ارز، راهی جز تأثیر گذاشتن بر 
عرضه و تقاضا وجود ندارد. در کشورهای با ثبات 
از نظر سیاسی و اقتصادی هرچه اعتماد مردم و 
حاکمیت به یکدیگر بیشتر باشد، مداخله کمتری 
برای حفظ ثبات لازم می شود؛ اما وقتی قیمت ارز به 
شکل موشکی بالا می رود و اعتماد مردم به حکومت 
آسیب دیده باشد، اقدامات دولت برای مهار بحران 

سقوط ارزش پول ملی باور نمی شود. در این شرایط 
بحرانی، بر خلاف کالاهای معمولی، با افزایش قیمت 
ارز، تقاضا برای آن افزایش می یابد؛ زیرا هرچه سرعت 
افزایش بیشتر باشد، دارایی مالی افراد بیشتری برای 
حفظ دارایی خود، وارد خیل متقاضیان می شود. 
رئیس هیات مدیره دیده بان شفافیت و عدالت اضافه 
کرد: میل به مهاجرت و انتقال یا فرار سرمایه بیشتر 
می شود و سود حاصل از سفته بازی افزایش می یابد و 
متقاضیان دم به دم افزوده می شوند و بحران شدیدتر 
می گردد. تنها با تهاجم سریع و سرازیر کردن ارز 
وافر به بازار متلاطم صعودی، امکان مهار قیمت ارز 
وجود دارد؛ البته معمولاً بالاتر از نرخ پیش از بحران. 
هرچه بی اعتمادی بیشتر باشد سرعت تصمیم گیری 
و اجرا باید تندتر انجام پذیرد تا بی اعتمادی برای 
واکنش های منفی تر مردم زمان نداشته باشد. وی 
بیان کرد: سیاست تثبیت در ایران زمان جنگ و در 
سال 1۳۷۴ پس از بحران ارزی اعمال شد و کشور را 
از بلایا دور کرد. در زمان هاشمی همین سیاست نرخ 
تورم ۴۹.5 درصدی را طی یک سال به 2۳ درصد 
فرو کاست، یعنی به نرخ سال پیش از بحران، سال 
1۳۷2 به میزان 22/۹ درصد! عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام خاطرنشان کرد: این طرح مانند هر 
طرح دیگری هزینه هایی نیز دارد. ولی آن را باید با 
ادامه وضع فعلی سنجید که دو نرخی رخ خواهد داد 
و قیمت دلار تا عید ممکن است به مقادیر غیرقابل 
تحملی برای اقتصاد ملی نیز برسد. هوشیار باشید. 

فرصت کوتاه است.

نامه هشدارآمیز توکلی به سران قوا   

حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی بحران زاست


